
Pan doktor Oldřich Choděra se narodil 17. prosince roku 1948 v Praze, kde celý život působil.  

O  válce se doma vyprávělo: VIDEO/zvuk (okolo 46. min) „mému otci za války při bombardování 

zemřela první žena, později dostal nový byt“ 

Do školy začal chodit na Vinohradech, pak pokračoval na Střední všeobecně vzdělávací škole 

v budově, kde dnes působí Arcibiskupské gymnázium. Své dětství označuje za idylické, během 

dospívání si uvědomil, že svět okolo něho je nesvobodný.  

VIDEO: úsek od 3.24 :  „člověk nemohl cestovat do ciziny, řada věcí nebyla povolena, ale člověk věděl, 

že určitá vrstva lidí může diktovat, díky stranické legitimaci, co se může a co ne“  (časový úsek je 

přibližný, stejně i text !!) 

Po maturitě se přihlásil na Matfyz – obor kybernetika, zde se, kromě matematiky, setkal s filozofií. 

Zjistil, že kybernetika není obor, kterým by se chtěl zabývat celý život. O rok později se přihlásil na 

práva. Přijali ho a tak studoval dvě školy současně. . 

VIDEO: o přednáškách prof. Patočky/úsek od 5.00: přednášel tam polooficiálně 

„Pražské jaro“ si užíval především v univerzitní knihovně, najednou se objevily knihy, o kterých se 

dosud jenom šeptalo 

VIDEO: od 8.03 do 8.41 „často jsem chodil do univerzitní knihovny, četl jsem tam knihy, které se 

domů nepůjčovaly“ 

Pražské jako byla doba jásotu, všichni si mysleli, že jsou z komunismu venku, vojska nikdo nečekal. 

Ještě jako student zažil nástup normalizace. Na toulky Evropou pak mohl dlouhá léta jenom 

vzpomínat: 

VIDEO: (od 33.30): „přestože jsem měl vízum jenom do Německa, mohl jsem se volně pohybovat po 

Evropě. Na rakouské pasovce mi řekli: kdybyste nerozbíjeli Rakousko, vízum byste nepotřeboval“. 

Normalizace nebyla jenom šedivá, byla i poučná. Člověk se mohl poučit i od těch, kteří byli na fakulty 

posláni jako náhrada za vyhozené odborníky. Například od ruské profesorky filozofie 

VIDEO: (OD 12.05, hlavně pak 13.59) „když jsem se zeptal, jestli to těm Rusům nevadí, že jsou tak 

ubohý, profesorka řekla „nevadí, to je podstata jejich vědomí, oni se cítí morálně čistí a jsou 

připraveni vést Evropu a svět dál a dál. A to se projevilo v 68 – řadoví vojáci byli přesvědčeni, že 

přichází vytrhnout bratrský český národ“ 

 

Doktor Choděra je konzervativec, sám zdůrazňuje, že celý život zůstal věrný jedné profese a jedné 

ženě. S politickými stranami to bylo trochu složitější. Za totality vstoupil do strany lidové. I zde 

uplatňoval své právnické znalosti: 

VIDEO: (od 40.25 – 42.01 „pokud nějaký ředitel pronásledoval podřízenou, že chodí do kostela, tak já 

jsem vyrazil za tajemníkem KSČ si stěžovat – a většinou úspěšně. 

S koncem totality přišla i deziluze z politiky lidové strany 

VIDEO: (okolo 42. minuty) „říkal jsem Luxovi, že na schůzích se modlíme a v kostele myslíme na 

lumpárny.  

Později vstoupil do ODS, a stal se zastupitelem MČ Praha 10. Dnes není členem žádné strany, ale stále 

se zajímá o dění ve společnosti. Např. k novému Občanskému zákoníku má spoustu výhrad, nevěří ani 



na plánované plošné oddlužení nebo zálohované výživné. Přesto je přesvědčený, že mladí dnes mají 

nesrovnatelně více možností, mohou studovat kde a co chtějí. Znalost angličtiny je norma, což otevírá 

dveře k množství kvalitních knih.  

I proto tvrdí: 

Život je krátký, ať ho nepromarníte blbostma (53.10) 


